

Republic of Yemen Ministry of Foreign Affairs Office of the Minister	No.: KH – A – 185 Date: 29 Rajab A.H. 1444 (20 February A.D. 2023)
--	--

The Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Yemen presents its compliments to the OHCHR Office in Sana'a.

With reference to the memorandum of the OHCHR Office in Sana'a, ref. No. OHCHR–076–2022, dated 6 December 2022, and to the annexed joint appeal from a number of special procedure mandate holders of the Human Rights Council, ref. No. AL OTH 124/2022, the Ministry has the honour to attach herewith the reply of the Republic of Yemen to the claims and allegations contained in that appeal.

The Ministry trusts that the OHCHR Office will forward the reply to its destination as soon as possible.

The Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Yemen takes this opportunity to renew the assurances of its highest consideration to the OHCHR Office in Sana'a.

To: OHCHR Office in Sana'a

The Ministry of Foreign Affairs has reviewed the communication of the OHCHR Office, which was sent to His Excellency the Minister of Foreign Affairs Hisham Sharaf under the title “joint appeal”.

It should be stated at the outset that the Republic of Yemen considers the protection of the faith-based and national values of the Yemeni people to be one of the State’s fundamental duties, a duty that it views as a battle for civilization, one that touches on the very essence of humanity. The State thus rejects any interference in the culture, values and identity of the Yemeni people, whatever form or name such interference may take, and it condemns the pursuit of dubious agendas aimed at undermining the culture, values and identity of our people and society, and of engaging in a battle of provocation the purpose of which is not to protect Yemeni women from being targeted by Apache helicopters and F15s or by deadly and internationally prohibited missiles and bombs. It does not protect Yemeni women from starvation by blockade or from the ban on them travelling abroad for treatment. It does not put an end to the death of thousands of Yemeni women caused by complications during childbirth, malnutrition or cholera, which are the result of the war of aggression, compounded by a comprehensive embargo on medicines, fuel and food. In that context, the following remarks can be made.

## **I.**

We regret the deliberate and continuous disregard for the massacres committed by the coalition of aggression against civilians over a period of eight years, just as we regret the lack of reaction to the killing of 13,000 women and 11,000 children in raids with American and Western missiles, conducted amidst the silence of OHCHR and all other United Nations organizations and bodies. We regret also that the concerns of OHCHR and of the group that issued the joint appeal did not focus on the deaths of tens of thousands of women in our country as result of raids, hunger and malnutrition, or on the Palestinian women against whom the Zionist entity commits the most heinous murders and violations, or on the violations committed against women by the United States of America where female prison inmates account for around one third of all the incarcerated women in the world. Their concerns do not revolve around the suffering of the Yemeni women killed while collecting firewood to provide food and drink for their children, nor around the Yemeni women who died in hospital due to complications at childbirth or who delivered deformed foetuses as a consequence of biological weapons. We also regret that the joint communication does not take account of the right to life and to survival, which all laws, treaties and legislation recognize as being the right of all women on earth.

## **II.**

We can state that we utterly reject all the affirmations made in the so-called “joint appeal”, which constitute an unacceptable interference in the internal affairs of the Republic of Yemen and which are entirely at odds with the core values, culture and identity of the Yemeni people. Furthermore, the joint appeal contains errors, and it makes allegations that lack credibility and are devoid of truth, as we will explain in detail.

### **III.**

We would note that some aspects of the joint appeal fail to take account of our national tenets and religious values. Moreover, statements made therein are offensive to the dignity of Yemeni Muslim women, a dignity that is safeguarded, hallowed and preserved by our religion. We would ask OHCHR to take due account of this in its statements and communications, and to reconsider the offensive and prejudicial contents of the joint appeal.

### **IV.**

We reaffirm the need to respect the identity, culture and values of the Yemeni people and not to undertake any action that might undermine those fundamental pillars. We will consider any action or statement that runs contrary to this principle to constitute interference in our internal affairs.

### **V.**

We can affirm that all the procedures followed by the institutions, agencies and authorities of the State derive from the Constitution and from current laws and regulations. Those bodies operate independently and without interference. Moreover, State institutions exercise their prerogatives and apply their controls in line with the Constitution and with existing laws. We should also point out that certain treaties that reject alien cultures and that, from an external standpoint, focus on women are, in fact, contrary to the basic values and culture of society.

### **VI.**

We can also affirm that women, girls and mothers in Yemen enjoy all their rights, as enshrined in our religion, in the Constitution and in existing laws. In fact, they enjoy rights and consideration that women in other civilized countries and societies do not have, and they are not pushed into undertaking onerous work, as is the case in some countries where women are forced to work in coal mines and in iron and steel foundries, or where capitalism has turned women into a means of propaganda, allurements and entertainment. Freedom for women means protecting their dignity, not denying their innate character, divesting them of their nature or depriving them of the chance to be mothers, wives or daughters with the rights guaranteed to them by God in His Book.

### **VII.**

We categorically deny the allegations made by OHCHR, which are devoid of all truth and foundation. At the same time, we wish to emphasize the need to respect rules and to abide by professional and ethical standards when verifying the accuracy and correct transmission of information, because not to do so undermines confidence in the statements made by OHCHR. The Ministry of Foreign Affairs underscores the importance of adhering to norms of objectivity and impartiality, and of conducting investigations with great precision and completeness, far removed from any personal inclinations and without politicization or the pursuit of dubious foreign agendas. This will serve to uphold truth, ensure credibility and enhance accountability.

### VIII.

In order to refute the allegations and rectify the misinformation contained in the communication, and to reply to and refute the claims put forward, which interfere with our internal affairs, and to lay the facts plainly before you, we can provide the following clarifications:

- You stated that the Ansar Allah movement took control of the capital, Sana'a by force on 21 September 2014, causing grave harm to civilians. Commenting on that, we reject the description you give of the revolution of 21 September as a seizure of control by force. What happened was a popular revolution by the Yemeni people of all denominations; therefore, your description of events as "taking control by force" is entirely incorrect and inaccurate and constitutes, in fact, a clear insult against a popular revolution and a violation of the independence and freedom of a people and of the individuals that make up that people. Grave harm to civilians has been caused only by the foreign war launched by America, Saudi Arabia and the countries of the coalition – to which you have turned a blind eye – and not by the revolution of the Yemeni people.

#### I. Restriction on women travelling without a *mahram*

(i) The requirement of a *mahram* is not a discriminatory measure and it does not target women so much as protect them against violation, harassment and rape which are becoming increasingly frequent in many countries, especially the United States of America and Europe. Moreover, it is not a new measure but something that has been followed for decades. Women travelling without a *mahram* is not something that the people would accept as it would be contrary to their morals and values, and they would not accept any attempt to impose it. For this reason, we believe that the statements made in your communication in this regard are inaccurate.

(ii) We consider the information contained under this heading to constitute a deliberate insult to the Yemeni Muslim people, who sanctify and safeguard women and protect their dignity. A woman, in fact, must be protected even when she travels, and that requires the presence of a *mahram* chosen from among her male relatives. There was no impelling reason for you to raise this subject. We can

state, moreover, that the people have values, culture and religion, and a vigilant concern for their womenfolk, that is absent in your own values, culture etc. Therefore we advise you to stay away from raising these issues.

(iii) In addition, we can state as follows:

- Since ancient times, women in Yemen do not travel from region to region except in the company of a *mahram*, who may be her son, husband, father or brother, or any other relative suitable to act as *mahram*. This is nothing new and is not something that was decided yesterday; it is rooted in our religious and cultural identity. Indeed, our religion has ordered women to be modest and chaste, not to mix with men and not to travel save in the company of a *mahram*, and no one has the right to object to our fundamental religious values and culture.

- No women have been detained by the Security and Intelligence Service or by other security agencies for reasons of travel, and the information you give is devoid of truth or evidence. The security authorities have not detained women or prevented them from travelling for not producing identification documents. Normally, what happens are merely the routine and ordinary procedures that have been applied for decades vis-à-vis travel via transport companies.

- We find it truly nonsensical that you should rely upon a tribal circular claiming to impose fines in cases where women purchase a phone or use cosmetics. Such allegations are unacceptable; it is not right or appropriate that you should put faith in such publications and in such claims.

- The Yemeni people have their values, their culture and their fundamental Islamic identity, and the actions of the State authorities derive from these values. It would have been more appropriate for you to describe the steps taken by the authorities in France to forcibly remove the veil from Muslim women in universities, schools and public places as a violation of freedom and dignity, and of women's right to be protected by covering and dress.

- There is no new directive from the Land Transport Regulatory Authority stating that women are not permitted to travel unless accompanied by a *mahram*, and all the rules in force today have existed for many years.

- The procedures followed with respect to travel by female Yemeni staff of United Nations agencies are consistent with our Islamic identity, our culture and our fundamental national values. Such procedures consist in the application of existing laws and regulations; they are nothing new and are not exceptional in our society. In fact, Yemeni society, including Yemeni women, reject the idea of women travelling alone with male staff members or workers, without a *mahram* to whom they are related. The approaches you are adopting are unacceptable to us, and your insistence on this point would expose staff in organizations to the anger of the community.

- There is no basis for the instances you list in your joint appeal regarding the absence of a *mahram* for certain women whose husbands have died or been killed. In fact, there are millions of women who do have a *mahram* other than those you cite to express your concerns about the implications travelling with a *mahram* can have on a woman's dignity. Moreover, we do not understand how such a thing can affect her dignity, as you claim.

## II. Gender segregation

- It has long been recognized practice that our daughters should study in separate schools from our sons and that our women and sisters should study in separate classrooms from men. In the same way, women's festivities take place away from the sight or presence of men, and the same applies vice versa to men's festivities. This is how the social system has operated in Yemen since ancient times and it has not been problematic; quite the contrary, society accepted and respected it as an inheritance and worked to protect and preserve it. These are the values, culture, religion and identity of the Yemeni people, and it is not permissible to impose disordered and immoral ideas and values on our people and society.

- It should also be pointed out that Yemenis are a Muslim people with a faith-based identity and Islamic values. Moreover, they are a conservative and traditional people, and the mixing of genders is forbidden under sharia as well as under statutory laws. The procedures put in place by Sana'a University are not new, but are in line with those values and are an expression of the identity of the Yemeni people. Any different kind of approach to this matter would subvert chastity and destabilize social, family and moral cohesion.

## III. Prevention of access to reproductive health

- The claims made in this regard are untrue, and the Ministry of Public Health did not issue the circular mentioned in the appeal, in Amran or elsewhere. With regard to your concerns about the denial of family planning methods unless a woman's husband is present, it is a shame and a disgrace that you should consider this to be an issue, as it is certain and evident that no woman requests family planning methods unless she is married.

## IV. Reinforcing discriminatory and misogynistic attitudes

- In our view, to confront alien cultures that seek to compromise the dignity of women is to come face to face with an intellectual invasion, even a civilizational intrusion, that seeks to bring Yemeni women down to the depths of abjection, just as women in America and in Europe have fallen and become a commodity for entertainment and the sex trade, a tool for propaganda and allurements, a servant forced to undertake harsh and onerous work. This matter must be clear to you.

Thank you

Attached are statistics concerning the Arab and foreign aggression against Yemen over the past eight years.



Date: 06-12-2022

Ref: OHCHR-076-2022

يهدى مكتب مفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان أطيب التحايا إلى وزارة الخارجية و يتمنى لكم التوفيق في جميع أعمالكم،،،

نرفق لكم طيه نداء مشترك من الإجراءات الخاصة مرجع رقم AL OTH 124/2022.  
الرسالة موجهه إلى معالي وزير الخارجية.

وتفضلوا بقبول فائق التحية والتقدير،،،

مكتب مفوضية الامم المتحدة السامية لحقوق الإنسان في اليمن



Handwritten signature in blue ink, dated 2022/12/6.



**United Nations Human Rights**

**Office of the High Commissioner for Human Rights**

The Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) presents its compliments to the Ministry of Foreign Affairs and wishes it success in all its endeavours.

Attached herewith is a joint appeal from special procedures, reference No. AL OTH 124/2022.

The letter is addressed to His Excellency the Minister of Foreign Affairs.

Please accept the assurances of our highest consideration.

OHCHR Office in Yemen.

الرقم: 185-أ-  
التاريخ: 29-7-1444  
الموافق: 20-2-2023



الجمهورية اليمنية  
وزارة الخارجية  
مكتب الوزير

تُهدي وزارة خارجية الجمهورية اليمنية أطيب تحياتها إلى مكتب  
المفوضية السامية للأمم المتحدة لحقوق الإنسان بصنعاء ؛

وبالإشارة إلى مذكرة مكتب المفوضية السامية لحقوق الإنسان بصنعاء  
رقم OHCHR-076-2022، وتاريخ 6 ديسمبر 2022، والمرفق بها نداء مشترك  
من عدد من الإجراءات الخاصة التابعة لمجلس حقوق الإنسان برقم ALOTH  
124/2022 ، يسرها أن ترفق بطيه رد الجمهورية اليمنية على ما ورد في  
النداء المذكور من ادعاءات ومزاعم.

وتأمل الوزارة من المكتب الموقر إرسال الرد إلى وجهته الكريمة في اسرع  
وقت ممكن.

وتغتنم وزارة خارجية الجمهورية اليمنية هذه المناسبة لتعرب لمكتب  
مكتب المفوضية السامية للأمم المتحدة لحقوق الإنسان بصنعاء عن  
خالص تقديرها واحترامها.



إلى /

مكتب المفوضية السامية للأمم المتحدة لحقوق الإنسان بصنعاء

اطلعت وزارة الخارجية على رسالة مكتب مفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان ، والتي بعث بها مكتب المفوض تحت عنوان "نداء مشترك" إلى معالي وزير الخارجية هشام شرف ، وردا على ما في النداء نرفق لكم هذا التوضيح الذي يعبر عن موقف الجمهورية اليمنية.

في البداية نود أن نؤكد بأن دولة الجمهورية اليمنية تعتبر حماية القيم والثوابت الإيمانية والوطنية للشعب اليمني مهمة أساسية من مهام الدولة وتتنظر إليها باعتبارها معركة حضارية إنسانية تتعلق بكيان الإنسان البشري، وعلى ذلك نرفض أي مساس بثقافة وقيم وهوية الشعب اليمني بأي شكل وتحت أي عنوان كان ، وندين الزج بالأجندات المشبوهة التي تنوي المساس بثقافة وقيم وهوية شعبنا ومجتمعنا في معترك استفزازي لا يهدف إلى حماية وصون المرأة اليمنية من الاستهداف بطائرات الأباتشي والإف ١٥ ، وبالصواريخ والقنابل الفتاكة والمحرمة دولياً، ولا تحمي نساءنا الكريمات من التجويع الشامل بالحصار والمنع من السفر إلى الخارج للعلاج ، ولا تضع حداً لوفاة آلاف النساء جراء الولادة المتعسرة أو سوء التغذية أو الكوليرا التي تسببت بها الحرب العدوانية وضاعفها الحصار المطبق والشامل على الأدوية والوقود والأغذية ، وفي هذا الصدد نود التوضيح بالآتي:

أولاً:

نأسف للتجاهل المتعمد والمستمر للمذابح التي ارتكبتها تحالف العدوان بحق المدنيين طيلة ثمانية أعوام ، كما نأسف لحالة الصمت إزاء قتل وإصابة ١٣ ألف امرأة و١١ ألف طفل بالغارات والصواريخ الأمريكية الغربية في ظل صمت مطبق من قبل المفوضية السامية وكل منظمات وهيئات الأمم المتحدة ، ويوسفنا أن قلق المفوضية والمنظمات التي أصدرت النداء المشترك لم يكن على خلفية قتل عشرات الآلاف من النساء في بلادنا بالغارات والجوع وسوء التغذية ، ولا على النساء الفلسطينيات التي يرتكب بحقهن الكيان الصهيوني أبشع أنواع القتل والانتهاكات ، وما تقوم به أمريكا بحق النساء من انتهاكات حيث بلغت نسبة النساء المسجونات فيها حوالي ثلث النساء المسجونات في العالم ، ولا على خلفية معاناة المرأة اليمنية التي قتلت وهي تجمع الحطب لتوفر بقيمتها الأكل والشرب لأبنائها ، ولا على المرأة اليمنية التي ماتت في أروقة المستشفيات بالكوليرا أو بالولادة المنعسرة ، ولا بالنساء التي ولدن بأجنة مشوهة بسبب القنابل البيولوجية ، ويوسفنا أن نداءكم لم يكتف بحق الحياة وحق العيش وحق البقاء المكفول بكل القوانين والمواثيق والشرائع لكافة نساء الأرض.

ثانياً:

نؤكد بأن ما ورد فيما أسمي "النداء المشترك" مرفوض جملة وتفصيلاً ، كونه تدخلا غير مقبول في الشؤون الداخلية للجمهورية اليمنية ، إضافة إلى أنه يتنافى تماماً مع قيم وثقافة وهوية الشعب اليمني ويسمها في صميمها ، كما يتضمن مغالطات وادعاءات فاقدة للمصداقية وعارية عن الصحة ، وسنوضحها بالتفصيل.

ثالثاً:

نشير إلى أن بعض المضامين التي وردت في النداء الموجه إلينا لم تراعى ثوابت الوطنية وقيمنا الدينية ، ونؤكد أن ما تضمنته من إشارات تسيء إلى كرامة المرأة اليمنية المسلمة التي رعاها ديننا الحنيف وقنسها وصان كرامتها، وفي هذا الصدد نطالب المفوضية السامية بضرورة مراعاة ذلك في تصريحاتها ورسائلها ، ومراجعة ما تضمنه النداء من مضامين مسينة ومخلّة .

رابعاً:

نؤكد على ضرورة احترام هوية وثقافة وقيم الشعب اليمني ، والتوقف عن كل ما من شأنه المساس بهذه المرتكزات الأساسية ، ونشير إلى أننا نعتبر كل عمل أو تصريح مخالف يمس تلك المقومات تدخلا في الشؤون الداخلية .

خامساً:

نؤكد بأن كل إجراءات مؤسسات الدولة وأجهزتها وسلطاتها تنطلق من احكام الدستور والقانون واللوائح الوطنية المعمول بها، وأنها تعمل مستقلة بون تدخل من أحد ، ونشدد على أن الإجراءات والضوابط التي تمارسها أو تضعها مؤسسات الدولة تتم وفقاً للدستور والقوانين السارية ، كما نشير إلى أن بعض الاتفاقات التي تتعلق برفض الثقافات الدخيلة التي تستهدف المرأة من الخارج تعتبر منافية للقيم والثقافات الأصيلة التي يحملها المجتمع.

سادساً :

نؤكد بأن نساءنا وبناتنا وأمهاتنا في اليمن يتمتعن بحقوقهن كاملة كما كفلها ديننا الحنيف والدستور والقوانين النافذة ، وأنهن يتمتعن بحقوق ورعاية لا تتوفر لدى النساء في الدول والمجتمعات المتحضرة الأخرى ، وأنهن لسن بحاجة إلى أن يزج بهن في الأعمال الشاقة كما في بعض الدول حينما زجت النساء إلى العمل في مناجم الفحم ومصانع الحديد والصلب ، وحولتهم الرأسمالية إلى وسيلة للدعاية والإغراء والتسليّة والترفيه ، ونشير إلى أن حرية المرأة تتمثل في صون كرامتها لا في تجريدها من فطرتها وسلخها عن طبيعتها الإنسانية وحرمانها من أن تكون أما أو زوجة أو بنتاً لها ما لها من الحقوق المكفولة التي شرعها الله في كتابه.

سابعاً

ننفي جملة وتصيلا ما أوردته المفوضية السامية من ادعاءات عارية عن الصحة تتعلق ببعض الإجراءات التي سرتها والتي لا تستند إلى أي أسس صحيحة ، ونؤكد على ضرورة مراعاة الضوابط المهنية والمعايير الأخلاقية في التأكد ودقة المعلومات والنقل ، لأن ذلك يفقد الثقة في ما تقوله المفوضية وما تتحدث عنه ، وتطالب وزارة الخارجية بضرورة الالتزام بالموضوعية والحيادية وتقصي الحقائق بدقة متناهية وبشمولية وافية بعيداً عن الاهواء الذاتية ودون تسييس وزج بالقضايا في سياق الأجندات الخارجية المشبوهة ، وذلك إعلاء للحقيقة وضماناً للمصداقية ، وتعزيزاً لحالة المساءلة.

ثامناً:

وانطلاقاً من ضرورة تنفيذ ما تضمنته الرسالة من ادعاءات وتوضيح ما أوردته من تضليل ، والرد وتفنيد تلك المزاعم التي تمس شؤوننا الداخلية ، ولإيضاح الحقائق أمامكم ، نرفق لكم هذه التوضيحات في هذه النقاط:

- اشترمت إلى أن حركة أنصار الله سيطرت على العاصمة صنعاء في ٢١ سبتمبر ٢٠١٤ ، بالقوة ، وأن ذلك الحق أضرارا جسيمة بالمندنيين" تعليقا على ذلك "نرفض التوصيفات التي أطلقتها على ثورة ٢١ سبتمبر باعتبارها سيطرة بالقوة ، ونؤكد بأن ما حدث كان ثورة شعبية قام بها الشعب اليمني بمختلف أطيافه ، وبالتالي فإن توصيفكم لما حدث بأنه سيطرة بالقوة غير صحيح وغير دقيق مطلقاً وينطوي على الإساءة الواضحة إلى الثورة الشعبية ، ومساس باستقلال وحرية الشعب وأفراده ، كما أن الأضرار الجسيمة بالمندنيين لم تحدث إلا بفعل الحرب الأجنبية التي تشنها أمريكا والسعودية ودول التحالف ، وتغضون الطرف عنها ، وليس بفعل ثورة الشعب اليمني.

- تقييد سفر المرأة بدون محرم.

أولاً- اشتراط المحرم ليس إجراء تمييزياً ولا يستهدف النساء بقدر ما يحميهم من الانتهاك والتحرش والاعتصامات التي ترتفع ونيرتها في الكثير من الدول لاسيما الولايات المتحدة الأمريكية وأوروبا ، وهذه الإجراءات ليست جديدة بل هي إجراءات متبعة منذ عشرات السنين ، كما أن سفر المرأة بدون محرم أمر لا يقبله الشعب اليمني كون ذلك منافياً لأخلاقه وقيمه ولا يتقبل محاولات فرضه ، وعلى ذلك نرى أن ما تضمنته رسالتكم بهذا الخصوص غير دقيق.

ثانياً- نعتبر ما ورد تحت هذا العنوان إساءة متعمدة إلى الشعب اليمني المسلم الذي يقدر المرأة ويصونها ويرعى كرامتها ، ويوجب لها أن تكون محمية حتى في سفرها حيث يوجب لمرافقتها محرماً من أقاربها ، ولا موجبات تستدعي منكم الإشارة لهذا الموضوع ، كما أننا نؤكد بأن لدى الشعب اليمني من القيم والثقافة والدين والغيرة على نساءه ما لا يتوفر لديكم من قيم وثقافة وغيرها ، وبالتالي ننصح بالابتعاد عن إثارة هذه القضايا. ثالثاً- إضافة لذلك نوضح:

- منذ القدم لا تسافر النساء في اليمن من منطقة إلى أخرى إلا بالمحرم قد يكون ابنها أو زوجها أو والدها أو أخوها ، أو أي قريب يصلح أن يكون محرماً ، هذا الأمر ليس جديداً ولا القرار وليد اليوم وإنما أصبح متجذراً في هويتنا الدينية والثقافية، فقد أمر ديننا الحنيف المرأة بالاحتشام والعفة وعدم الاختلاط وبعدهم السفر إلا بمحرم ، ولا يحق لأحد أن يعترض على قيمنا الدينية وثقافتنا وقيمنا الأصيلة.
- لم يتم احتجاز النساء في جهاز الأمن والمخابرات ولا في غيره من الأجهزة الأمنية بسبب السفر ، وما أوردتموه ليس له أساس من الصحة ولا يستند إلى أي دليل ، ولم تقم السلطات الأمنية باحتجاز امرأة أو إيقافها عن السفر بسبب عدم إبراز هويتها ، وما يتم عادة هي إجراءات روتينية عادية معمول بها منذ عشرات السنين فيما يتعلق بالسفر عبر شركات النقل.

- نجد أنه لمن السخف حقاً استنادكم إلى منشور قبلي يدعي بفرض غرامات مالية في حالة شراء تلفون للنساء ، أو استخدام مستحضرات تجميل ، وتلك ادعاءات مستهجنة وغير مقبولة ، ولا يصح الاستناد إلى مثل هذه المنشورات والمزاعم بل لا يليق بكم التعويل عليها .
- نؤكد بأن الشعب اليمني له قيمه وثقافته وهويته الإسلامية الأصيلة ، وإجراءات سلطات الدولة تنطلق من هذه القيم ، وكان الأحرى بكم أن تصفوا إجراءات السلطات الفرنسية بقلع الحجاب قسراً من المسلمات في الجامعة والمدارس وفي الأماكن العامة بأنه انتهاك للحرية والكرامة لما في ذلك من انتهاك لحق المرأة المصانة بالستر واللباس.
- لا وجود لأي تعميم جديد من هيئة شؤون النقل بعدم السماح للنساء بالسفر إلا بمحرم ، وكل ما هو معمول به اليوم كان هو المتبع منذ سنوات عديدة .
- نشير إلى أن الإجراءات المتبعة بشأن سفر الموظفات اليمنيات في وكالات الأمم المتحدة مع الموظفين تتسجم مع هويتنا الإسلامية وثقافتنا وقيمتنا الوطنية الأصيلة ، وهي تطبيق للقوانين واللوائح والأنظمة النافذة ، وليست جديدة ولا طارئة على مجتمعنا ، والمجتمع اليمني بما فيه النساء اليمنيات يرفضن أن يسافرن بمفردهن مع موظفين أو عاملين أجانب دون محارم من أقاربهن ، وهذه التوجهات التي تتبنونها غير مقبولة ، وإصراركم على ذلك سيعرض العاملين في المنظمات لغضب المجتمع.
- لا أساس تستند إليه المبررات التي سردتموها في رسالتكم ، والتي تتعلق بوجود المحرم لدى بعض النساء اللاتي مات أزواجهن أو قتلوا ، فهناك ملايين النساء ممن لهن محارم ، ولا تلك التي سقتموها بشأن تأثير سفر المرأة مع المحرم على كرامتها الإنسانية ، ولا نعلم كيف يؤثر ذلك على كرامتها حد زعمكم !؟

#### ثانياً\_ فيما يتعلق بالفصل بين الجنسين

- من المسلم به أن بناتنا تدرس في مدارس منفصلة عن أبنائنا ، كما تدرس نساءنا وأخواتنا في قاعات منفصلة عن الرجال منذ القدم ، كما تقام الاحتفالات للنساء بعيدة عن أعين الرجال وتواجدهم ، وكذلك الحال عن احتفالات الرجال ، هكذا استقر عليه حال النظام الاجتماعي في اليمن منذ القدم ولم تثار بشأنه أي مشكلة بل توارثه المجتمع بالاحترام والقبول وعمل على حمايته والمحافظة عليه ، هذه هي قيم الشعب اليمني وثقافته ودينه وهويته ، ولا يجوز فرض توجهات وقيم مختلفة ومخلة على شعبنا ومجتمعنا.
- نشير أيضاً إلى أن الشعب اليمني شعب مسلم هويته إيمانية وقيمه إسلامية ، وهو شعب محافظ وأصيل ، والاختلاط أمر محرّم في الشرع وهو أيضاً بموجب القوانين كذلك ، والإجراءات التي اتبعتها جامعة صنعاء لم تكن جديدة بل كانت انسجاماً مع تلك القيم ، وتعبيراً عن هوية الشعب اليمني ، لذلك فإن أي توجهات مغايرة في هذا الشأن تهدف إلى زعزعة العفة والتماسك الاجتماعي والأسري والأخلاقي.

#### ثالثاً - حظر الوصول إلى رعاية الصحة الإيجابية

- لا صحة لما أوردتموه بهذا الخصوص ، ولم تعمم وزارة الصحة التعميم المذكور في عمران ولا في غيرها ، أما بخصوص قلقكم على منع عمليات تنظيم الأسرة إلا بحضور الزوج فمن العيب ومن العار أن تعتبروا هذا الموضوع قضية من القضايا ، فمن الثابت والمؤكد أنه لا توجد امرأة تطلب إجراء عملية تنظيم للإجباب إلا إذا كانت متزوجة .

#### رابعاً - ترسيخ المواقف التمييزية وكراهية النساء

- نعتبر مواجهتنا للثقافات الدخيلة التي تهدف إلى المساس بصون المرأة وكرامتها مواجهة لغزو فكري بل وحضاري يريد إسقاط المرأة اليمنية إلى الحضيض ، كما سقطت المرأة في أمريكا وفي أوروبا وابتدت سلعة للترفيه وتجارة الجنس ، وأداة للدعاية والإغراء ، وخدمة مسحوقة في الأعمال الشاقة والصعبة ، وهذا الأمر يجب أن يكون واضحاً لديكم.

وشكراً

كما نرفق لكم بهذا الإحصائية التي تسببت بها الحرب العدوانية الأجنبية على اليمن خلال ثمانية أعوام.